
88498443سرويس  سياسي

|| روزنامه جوان |  شماره 5236  1439 صف��ر   24  |  1396 آب��ان   22  دو ش��نبه 

ژه
وی

ردپایاخباریگریعلیهعقلانیتشیعه
در روزهاي گذش��ته چندين كليپ كه گوين��ده آن از جنس 
روحانيت بود در ش��بكه هاي اجتماعي پخش ش��د. ولايت و 
بادمجان، به آس��مان رفتن اميرالمومنين براي حل اختلاف 
فرشتگان يا روش هاي تشخيص موانع بارداري و... دستمايه 
مغرضين و در كمين نشستگان روحانيت و بدحالي متدينين 
ش��د.  عبدالله گنجي، مديرمس��ئول روزنامه جوان در كانال 
تلگرامي خود نوشت: ممكن است گوينده قصد و غرضي هم 
نداشته باشد اما زمان شناس��ي و واكنش اجتماعي- عقلاني 
نسبت به محتوي و محتمل بودن وهن روحانيت و تشيع بايد 
در خروجي بيان حتماً لحاظ شود. نسبت روحانيت و حكومت 
در عصر حاضر عنصر مهم تري است كه بايد در بيان روحانيت 
مدنظر قرار گيرد. خوشبختانه در جدال طولاني اخباريون و 
اصوليون كه بيش از دو قرن به طول انجاميد اصوليون پيروز 
شدند و عقلانيت يكي از ش��اخص هاي مهم دينداري تشيع 
شد كه تش��كيل حكومت مدرن به نام دين بي ارتباط با اين 

خصيصه نيست.
 اما ممكن است همچنان نحله هاي اخباري گري وجود داشته 
باشند و برايشان مهم نباشد كه تأثيرات اجتماعي يا برون ديني 
سخن آنان چيست. امروز ديگر زماني نيست كه مثلًا بگوييم 
امير المومنين در مسجد كوفه بود كه شير وارد شد و او دستور 
داد خارج شود يا امام حس��ين آنقدر از لشكر مقابل كشت تا 
خون به بالاي زانوي ذوالجناح رسيد. امروز به الگو هاي عملي 
براي هدايت اجتماعي نياز داريم كه در سيره ائمه موج مي زند. 
تلقي از اسلام سياسي و اجتماعي و استمرار آن منوط به ارائه 
الگوي عملي و قابل تحقق و مفيد براي دي��ن و دنياي مردم 

است. كساني كه نمي توانند در اين ريل حركت كنند حداقل 
حاشيه سازي نكنند. به تعبير ديگر »روش نقل« بدون توجه 
به قرائن و روش هاي ديگر خصوصاً قياس و استقرا  و وحي نه 
تنها كارآمد نيست كه بعضاً موجب وهن است. شرط پذيرش 
روايت هاي ديني، انطباق عقلاني و »پذيرش امكان تحقق« 
از سوي عقل اس��ت. حتي ممكن است خصلتي در ائمه باشد 
كه امروزه نتوان اجرا كرد)مانند هزار ركعت نماز امام س��جاد 
عليه السلام( اما عقل مي پذيرد كه محقق شده است. اين نوع 
مسائل قابل تطبيق و پذيرش عقلاني است كه بايد در عظمت 
آن بزرگان گفت نه الگو دادن. آنچه قطعي است حيات ظاهري 
ائمه كاملًا طبيعي و عين مردم بوده است تا قابليت فهم براي 

بشر معمولي داشته باشند. 

سردرگمياصلاحطلبانه 
درتعاملبالاریجاني

به نظر مي رسد موضوع حمايت يا عدم حمايت اصلاح طلبان از 
علي لاريجاني در انتخابات رياست جمهوري اختلافات جديدي 
را ميان افراد مختلف اين طيف ايجاد ك��رده و در واقع نوعي 
سردرگمي از رصد مواضع اصلاح طلبان در اين زمينه مشاهده 
مي شود. روز گذشته روزنامه آرمان سمت راست لوگوي خود را 
به تيتر »لاريجاني و رئيسي براي اصلاح طلبان تفاوتي ندارند« 
اختصاص داد تا از قول اس��ماعيل گرامي مقدم، عضو شوراي 
مركزي حزب اعتم��اد ملي بگويد كه »با ش��رايط كنوني و با 
چيزي كه تا اين لحظه ديده ايم، اصلا ائتلاف اصلاح طلبان با 
آقاي لاريجاني يا طيف هايي از اصولگرايي قابل تصور نيست.« 
او معتقد است سهم اصلاح طلبان در دولت روحاني داده نشده و 

»چيدمان دولت و استانداران مورد مشورت اصلاح طلبان نبود. 
اين جريان براي تحقق سهم ملت به مشاركت فراخوانده نشد 
و مطرح كردن ائتلافي مجدد، آن هم با طيف آقاي لاريجاني، 
مردود اس��ت و نبايد به آن فكر كنيم. در س��ه انتخابات اخير 
ائتلاف براي ما به دلايلي ضرورت داش��ت اما اكنون ضرورت 

امروز اصلاح طلبان حفظ هويت است.«
جالب اينكه دقيقاً در س��مت راس��ت لوگوي روزنامه اصلاح 
طلب ديگر تيتري در موضوع مش��ابه ولي با رويكردي كاملًا 
متفاوت به چش��م مي خورد. آفتاب يزد تيتر زده كه »امكان 
نزديكي بيشتر اصلاح طلبان و علي لاريجاني وجود دارد« تا از 
قول مصطفي معين بگويد كه »تا انتخابات رياست جمهوري 
در س��ال 1400 گزينه هاي متعددي خواهيم داشت. يكي از 
شاخص ترين آنها مي تواند آقاي جهانگيري باشد ولي اين طور 
نيست كه نامزدها فقط به او محدود شود و گزينه هاي ديگري 

وجود نداشته باشد... 
آقاي علي لاريجاني را يك رجل سياسي باهوش مي دانم زيرا 
از ديرباز در موقعيت هاي مختلف كم و بيش شاهد عملكرد او 
بوده ام. از طرف ديگر فكر هم مي كنم ن��وع ديدگاه هاي او به 
تدريج نسبت به گذشته مقداري تعديل شده است. در شرايط 
فعلي نه خود او ادعاي نامزدي از سوي اصلاح طلبان دارد و نه 
اصلاح طلبان او را به عنوان يك گزينه اصلاح طلب قبول دارند، 
اما در شرايط خاص ممكن است اين نزديكي ها بيشتر شود.« 
اين تيترها صرفاً يك تصادف نيست؛ بلكه نمايانگر يك اختلاف 
است؛ يك س��ردرگمي كه يعني جريان اصلاحات بين حفظ 
هويت اصلاح طلبانه خود يا حمايت مجدد از يك غيراصلاح 

طلب مردد مانده است. 

هيچ جنگي در پيش رو نخواهيم داشت 
وقتي رژيم س��عودي با رفتارهاي كودكانه س��عد حريري نخست وزير 
لبنان را در خاك عربس��تان وادار به اس��تعفاي اجباري كرد، برخي از 
تحليل گران با اس��تناد به محتواي بيانيه استعفا از يك طرف و مواضع 
حاكمان سعودي از طرف ديگر، از وقوع يك جنگ در پيش روي خبر 
دادند. ادبيات و خط و نشان هاي سعودي ها و همچنين فراخوان اتباع 
س��عودي، اماراتي و اردني از لبنان از سوي دولت هاي متبوعشان، اين 
گمانه  را تقويت كرد. يكي از مقامات سعودي آشكارا، ملت لبنان را بر سر 
دو راهي شورش عليه حزب الله، يا پذيرش جنگ قرار داد! حتي برخي 
از عناصر رژيم قبيله اي س��عودي، ايران را متهم به شراكت در شليك 

موشك يمني ها به رياض معرفي كرده، وعده مقابله دادند.
 البته اطلاعات سيدحس��ن نصرالله مبني بر اينكه سعودي ها، از رژيم 
صهيونيستي خواسته اند تا به لبنان حمله كند، موضوع وقوع جنگ را 
جدي تر كرد. پيش تر هم بحث جنگ با فرو ريختن برجام مطرح شده 
بود. در اين ايام نيز، به دنبال تمركز غرب بر موضوع موش��كي ايران با 
وضع تحريم ها و راه انداختن هياهوها، برخي از خطر وقوع جنگ سخن 
گفته، راه جلوگيري از آن را تن دادن ايران به مذاكرات هسته اي اعلام 
مي كنند. آيا با توجه به مطالب پيش گفته، منطقه راهبردي غرب آسيا، 
به زودي شاهد وقوع يك جنگ ديگر خواهد بود؟ آيا عربستان در آينده 
به لبنان و يا ايران حمله خواهد كرد؟ آيا رژيم صهيونيستي به صورت 
مستقل يا به همراه آل سعود به لبنان حمله خواهد كرد؟ آيا امريكايي ها 
و دولت ترامپ، در صورت خارج ش��دن احتمالي اي��ران از برجام يا رد 
كردن هر نوع مذاكره موش��كي، به جمهوري اس��لامي حمله نظامي 
خواهند كرد؟ نگارنده بر اين اعتقاد اس��ت كه هيچ جنگي در پيش رو 

نخواهيم داشت.
 برخلاف ادبيات و ظاهر جنگي جنگ طلبان مثلث ش��وم امريكا، رژيم 
صهيونيستي و رژيم آل س��عود؛ ش��رايط منطقه، وضعيت مقاومت و 
بيداري ملت ها، به گونه اي اس��ت كه اين سه كش��ور جرئت آغاز هيچ 
جنگي را به صورت مستقيم عليه لبنان و يا ايران ندارند. ايالات متحده 
با خس��ارت هاي چند تريليون دلاري س��ال هاي اخير در منطقه و با 
شكست هاي راهبردي در عراق و سوريه، به اين فهم رسيده كه جنگ 
عليه ايران براي امري��كا چه پيامدهايي دارد. امريكايي ها به درس��تي 
فهميده اند با شليك حتي يك موشك به سمت ايران،  درگير يك جنگ 
خس��ارت بار و همه جانبه در كل منطقه خاورميانه خواهند شد. آري 
دولتمردان امريكايي با توجه به آشنايي كه نسبت به بخشي از قدرت 
دفاعي ايران دارند، و با توجه به شناخت مختصري كه از سرپنجه هاي 
قدرتمند جمهوري اس��لامي در منطقه پيدا كرده اند، جنگ با ايران را 
مساوي با تبديل شدن خاورميانه به گورستان امريكا ارزيابي مي كنند 
و اما رژيم صهيونيستي، هنوز تلخي هاي جنگ 33روزه را در كام دارد. 
تلخي هايي كه نه تنها نتوانست با جنگ هاي سه گانه عليه ملت مظلوم 
فلسطين و ساكنان غزه در يك وسعت 360كيلومتر مربعي جبران كند، 

بلكه بر اين تلخي ها و ناكامي ها افزوده شد.
 رژيم صهيونيس��تي در ارزيابي هاي خود از ح��زب الله لبنان، مي داند 
كه حزب الله كنوني به لح��اظ توانمندي هاي گوناگون و قدرت تحرك 
جنگي و دفاعي، در سطوحي به مراتب بالاتر از زمان جنگ 33 روزه قرار 
دارد. صهيونيست ها مي دانند هر نوع جنگي عليه حزب الله لبنان، علاوه 
بر اينكه كل لبنانی ها را در مقاب��ل آنان قرار مي دهد و امنيت تل آويو و 
ديگر نقاط راهبردی را در سرزمين های تحت اشغال از بين می برد، اين 
جنگ چه بسا با گشوده ش��دن جبهه ای ديگر در برابر آنها، نتيجه اش 
بازگشت بلندی های جولان به سرزمين های اصلی باشد. بديهی است 
كه صهيونيست ها ريسك آغاز چنين جنگی را نخواهند كرد، حتی اگر تا 
ريال آخر هزينه های اين جنگ را سعودی ها بپردازند. در خصوص رژيم 
آل سعود، موضوع بسيار روشن اس��ت و هيچ نيازی به استدلال ندارد. 
اكنون عامل اصلی آزاردهنده حكام س��عودی، شكست آنان در جنگ 
يمن است. س��عودی ها صحنه جنگ را با ميدان رقص شمشير اشتباه 
گرفتند. ملك سلمان بن عبدالعزيز و ديگر شاهزادگان  همراهش، تصور 
می كردند با چند ده سورتی پرواز و بمباران مناطقی از يمن، به تمامی 
اهداف خود ظرف چند هفته دست خواهند يافت. اما با انجام چند ده 
هزار پرواز هواپيماه��ای جنگی و به كارگيری تمام��ی قدرت خود در 
حوزه های ديگر، اكنون بينی آنان در جنگ يمن به خاك ماليده شده و 

هيچ راه پس و پيشی ندارند. 
به مخيله س��عودی ها خطور نمی كرد كه روزی مل��ت يمن، فرودگاه 
رياض را هدف موشك های خود قرار دهد. بنابراين حكام سعودی كه در 
جنگ خودساخته يمن گرفتار شده اند، هرگز قادر به جنگ افروزی در 
جبهه ای ديگر نيستند. عربستانی ها اگر جرئت جنگ با لبنان را داشتند، 
ملتمسانه دست به دامن صهيونيست ها برای حمله به لبنان نمی شدند. 
بنابراين مثلث شوم و جنگ طلب امريكا، رژيم صهيونيستی و آل سعود، 
گرچه خواهان نابودی حزب الله، مقاومت و جمهوری اسلامی هستند، 
لكن جرئت ورود به جنگ برای رسيدن به اين اهداف را به دليل اقتدار 

دفاعي طرف مقابل ندارند. 

در واكنش به توقيف روزنامه كيهان 
مسئولان در اجراي قانون گزينشي عمل نكنند

ش�وراي هماهنگ�ي نيروه�ا و تش�كل  هاي فرهنگ�ي حوزه هاي 
علمي�ه ب�ا ص�دور بياني�ه اي خط�اب ب�ه ش�وراي امني�ت ملي 
كش�ور ب�ه توقي�ف روزنام�ه كيه�ان واكن�ش نش�ان داد. 
به گزارش فارس، در بخش��ي از اين بيانيه آمده است: در پي تهاجمات 
س��نگين و آتش افروزي هاي رژيم جنايتكار آل سعود به يمن و جواب 
افتخار آفرين انصارالله با شليك موشك، روزنامه وزين و انقلابي كيهان 
در 15 آبان 96 تيتر اول خود را اينگون��ه تنظيم نمود: گزارش كيهان 
از عملياتي ش��دن تهديدهاي يمن، شليك موشك انصارالله به رياض، 
هدف بعدي دبي. اين بيانيه مي افزايد: شوراي محترم امنيت ملي اين 
تيتر را خلاف امنيت ملي تشخيص داده و به قوه قضائيه شكايت كرد كه 
نتيجه آن دو روز توقيف كيهان بود. ما، شوراي امنيت ملي را نهاد قانوني 
مي دانيم، به رأي آن احترام مي گذاريم ولي در عين حال پرس��ش ها و 
تأملات قابل توجهي نيز براي مان ايجاد شده كه طرح آن را حق و بلكه 

وظيفه خود مي دانيم. 
چرا اين شوراي محترم در مواردي بسيار مهم تر كه قطعاً خلاف امنيت 
ملي بود، سكوت كرد و هيچ عكس العمل، مصوبه و پي گيري اي نداشت؟ 
آيا اين س��خن مسئول سياس��ت خارجه كش��ور، كه در اوج مذاكرات 
مي گويد: »امريكا مي تواند با يك بمب تمام سيستم دفاعي ايران را از كار 
بيندازد!« خلاف امنيت ملي نبود؟ اينكه يكي از بالاترين مقامات اجرايي 
و امنيتي كش��ور در اوج تهديدات و مذاكرات با دش��من بيان مي دارد 
كه » خزانه خال��ي را تحويل گرفتيم بعد ديدي��م صندوق ها هم خالي 
است«. خلاف امنيت ملي نبود؟ طرح مسائل اختلاف برانگيز فرقه اي، 
قوميت گرايي، اختلافات مذهبي و فرهنگي و... در زمان انتخابات خلاف 

امنيت ملي نبود؟
در پايان اين بيانيه تصريح ش��ده اس��ت: ش��وراي هماهنگي نيروها و 
تشكل  هاي فرهنگي حوزه هاي علميه خواس��تار اجراي غيرگزينشي 
قانون توس��ط مس��ئولان، براي همه افراد، در همه زمان ها، براي همه 
اظهارات و به صورت عادلانه مي باش��د و اميد دارد ك��ه كليه نهادها و 
مسئولان محترم نظام مبارك جمهوري اسلامي ايران با عمل به وظايف 
خويش بدون ملاحظات ويژه، باعث اميدواري دوستداران انقلاب و يأس 

و نااميدي دشمنان گردند.

رئيس شوراي راهبردي روابط خارجي: 

 برجام نشان داد امريكايي ها قابل اعتماد نيستند

دكتر كمال خ��رازي، رئيس ش��وراي راهبردي روابط 
خارجي كه البته همواره رويك��ردي واقع بينانه درباره 
غرب داش��ته و طبيعتاً در زمره خوش باوران به غرب 
نمي گنجد، در جريان س��فر هفته گذش��ته به اتريش 
در گفت وگو با يك روزنامه اتريش��ي تأكيد كرد: توافق 
هسته اي نشان داد كه امريكايي ها قابل اعتماد نيستند. 

   امريكايي ها اعتبار خود را از دست دادند
به گزارش ايرنا، خرازي كه براي شركت در نشست 
مجمع اروپايي به اتريش سفر كرده است، در حاشيه 
اين س��فر در گفت وگويي با روزنامه وينر زايتونگ 
كه روز گذش��ته منتش��ر ش��د، تأكيد كرد: توافق 
هس��ته اي نش��ان داد كه ايران آماده مذاكره است 
و به تعهدات خود پايبند اس��ت. ام��ا اين توافق در 
عين حال يك مسئله ديگر را نيز روشن ساخت و 
آن اينكه امريكايي ها قابل اعتماد نيستند و با آنها 
نمي توان مذاكره كرد. امريكايي ها توافق هسته اي 
را زير پا گذش��ته و اعتبار خود را از دس��ت دادند. 
تحريم هاي جديد هم نقض توافق هس��تند. وي با 
اشاره به حمايت هاي رهبر معظم انقلاب از مذاكرات 

هس��ته اي گفت: معظم له در عين حال هش��دار 
داده اند كه نظرات ديگران بر ما تحميل نشود. اگر 
به خاطر حمايت هاي ايش��ان نبود ما امروز در اين 
مرحله نبوديم. خرازي در پاسخ به اين پرسش كه 
توئيت هاي دكتر ظريف يا تيترهاي روزنامه كيهان 
را بايد سياست خارجي ايران در نظر گرفت، گفت: 
البته كه خط مشي سياست خارجي ايران آن چيزي 
است كه وزير امور خارجه مي گويد ؛ در هر كشوري 
رسانه ها مي توانند خط مشي جداگانه اي نسبت به 
دولت داشته باشند. اين مسئله در غرب هم وجود 
دارد.   وي در پاسخ به پرسش��ي در اين باره كه آيا 
عربس��تان به طرح چهار ماده اي ظريف براي يمن 
مش��تمل بر آتش بس، كمك انساني، گفت وگوي 
بين يمني و مداخله دولت، پاسخ خواهد داد، گفت: 
عربستان تاكنون نپذيرفته است ؛ براي اجراي چنين 
طرحي , س��عودي ها بايد جنگ را پاي��ان بدهند. 
ما نگران رويكرد غيرمنطقي عربس��تان هستيم ؛ 
عمليات نظامي اين كشور هيچ منفعتي براي مردم 
يمن نداشته است. خرازي در پاسخ به اين پرسش 

كه آيا لازم نيس��ت ابتدا ايران و عربس��تان روابط 
ديپلماتيك را مجددا برقرار كنند، اظهار داش��ت: 
ايران، عربستان و ديگر كشورها بايد براي يافتن راه 
حلي براي يمن مشاركت كنند ؛ اجازه دهيد آشكارا 
بگويم كه ما مايل به بهبود روابط با عربستان هستيم 
ما هيچ پيش شرطي نداريم به جز اينكه اين روابط 

بايد بر اساس احترام و در شرايط برابر باشد. 
   موشك هاي يمن ارتباطي با ايران ندارد

خرازي در ادامه اي��ن گفت وگو با بيان اينكه عمان 
و س��لطان قابوس در زمينه ايجاد صلح و ثبات در 
منطقه نقش ايفا كرده اند، گفت: مشكل چيز ديگري 
است ؛ عربستان سياست خصمانه اي در قبال ايران 
در پيش گرفته و ه��ر روز اتهامات جديدي مطرح 
مي كند. به عنوان يك نمونه جديد اين ادعا را مطرح 
كرده اند كه موشك شليك شده از يمن ايراني بوده 
است در حالي كه يمن از گذشته زرادخانه موشكي 
داشته و ممكن است كه برنامه موشكي خودشان را 
داشته باشند به هر حال اين مسئله هيچ ارتباطي 
به ايران ندارد. رئيس ش��وراي رواب��ط خارجي در 

ادامه در ارتب��اط با حضور اي��ران در منطقه گفت: 
ايران به كشورهاي منطقه براي مبارزه با گروه هاي 
تروريستي كمك كرد اين به معناي مداخله نيست. 
ايران در هر دو كش��ور مورد اشاره ش��ما )عراق و 
سوريه( به درخواست دولت هاي آنها وارد عمل شد؛ 
اختلاف زيادي بين مداخله و كمك وجود دارد. اگر 
به اين كشورها كمك نمي كرديم داعش به مرزهاي 
ما مي رس��يد و يكي از انگيزه ها ه��م حفظ امنيت 
مرزهاي ايران بود. وي افزود: نفوذ ايران در منطقه 
كاملًا طبيعي اس��ت. از لحاظ تاريخ��ي ما ارتباط 
نزديكي با عراق، س��وريه و لبنان داريم. به زيارت 
اخير بيش از 2 ميليون نفر در شهر كربلا نگاه كنيد 
كه نشان از پيوندهاي دو كشور دارد. عربستان تلاش 
كرده تا در اين دو كشور )سوريه و عراق ( با مداخله، 
ارسال سلاح و حمايت از تروريست ها اعمال نفوذ 
كند. ايران مسير كمك به مردم را انتخاب مي كند. 

  تأكيد بر مقاومت اروپا در برابر امريكا
خرازي در س��فر به اتري��ش همچني��ن در ديدار 
صدراعظم پيش��ين اتريش گفت حفظ برجام به 
مقاومت اروپا در برابر عهدشكني هاي امريكا بستگي 

خواهد داشت. 
خرازي با دكتر ولفگانگ شوسل صدراعظم سابق و 
رئيس انجمن سياست خارجي و سازمان ملل اتريش 
ديدار كرد و در اين ديدار، مسائل منطقه خاورميانه 
و به ويژه عراق، سوريه و لبنان بررسي شد. خرازي 
در اين ديدار با تشريح وضعيت حساس منطقه اي 
اظهار داشت: مرزهاي خاورميانه نبايد تغيير كند و 
اگر قوم يا اقوامي از وضعيت خود ناراضي است، بايد 
تلاش شود حقوق آ نها رعايت شود.  رئيس شوراي 
راهبردي با توجه به رفتار بعضي از كشورهاي منطقه 
و از جمله عربستان در جهت بي ثباتي منطقه افزود: 
ايران در منطقه خاورميانه نقش ثبات دهنده دارد 
و كمك ايران به كشورهاي دوس��ت، براي مبارزه 
با گروه هاي تروريستي در جهت تقويت حاكميت 
سرزميني بسيار مؤثر بوده است. دكتر خرازي درباره 
ضرورت حفظ برجام افزود: گفت وگوهاي منجر به 
برجام موفقيت آميز بوده است اما رفتار امريكا نه تنها 
روح برجام، بلكه متن آن را نيز نقض كرده است. آن 
طور كه ما انتظار داشتيم، روابط اقتصادي بين ايران 
و كشورهاي غربي شكل نگرفته و اين محدوديت ها 
براي س��رمايه گذاري در ايران مشكلاتي به وجود 
آورده اس��ت. وي تصريح كرد: لازم اس��ت اروپا در 
مقابل اين بي قانوني هاي امريكا بايستد. حفظ برجام 

بستگي به مقاومت اروپا خواهد داشت
   موضوع موشكي قابل مذاكره نيست

خرازي در سفر به اتريش همچنين در گفت وگويي 
با روزنامه اشتاندارد تأكيد كرد كه موضوع موشكي 
و توانايي هاي دفاعي ايران قابل مذاكره نيس��تند. 
وي در گفت وگو با اشتاندارد هم در ارتباط با حضور 
ايران در منطقه تأكيد كرد كه نفوذ ايران در منطقه 
تاريخي است و حضور ايران در كشورهاي ديگر با 

خواست دولت هاي قانوني آنها است. 

روشنفكران جا مانده از مردم
شبهات و س��ؤالات و ايراد و اش��كالاتي را كه به پياده روي اربعين يا  كل 
مراسم عزاداري ايام محرم و صفر وارد مي شود، مي توان پاسخ داد و حتي 
اگر سطحي و مبتذل نباشد و با انگيزه  رسيدن به دانايي طرح شده باشد، 

مي توان در موردش بحث و گفت وگو كرد. 
اما جدا از چنين واكنشي در قبال شبهات هر ساله، گاه تحليل ها و تخطئه ها 
از سوي كساني است كه آدم هاي بي اطلاعي به شمار نمي روند و انتظار 
نيست كه با مسئله اي كه مي توان گفت عميق ترين باور ديني مردم ايران 
است، اينگونه سطحي روبه رو شوند. شما يك استاد دانشكده علوم سياسي 
دانشگاه تهران با ش��هرت صادق زيباكلام را در نظر بگيريد، او در بدرقه 
دخترش براي حضور در پياده روي اربعين مي گويد: »ان شاء الله زيارتت 
مقبول، اما در بين راه اين پرس��ش را هم از خودت بكن كه چه شد بعد از 
1400 سال، ما ايراني ها سه، چهارسال است كه دفعتاً به فكر را هپيمايي 
اربعين افتاده ايم. « يعني ما بايد قبول كنيم اين استاد دانشگاه كه از قضا 
علوم سياسي هم تدريس مي كند اطلاعي ندارد كه در طول حدود 25 سال 
حاكميت صدام بر عراق برگزاري چنين مراسم هايي ممنوع بوده است؟ 
و پس از آن هم جنگ و حضور نيروهاي امريكايي اجازه  برگزاري چنين 
مراسمي را به لحاظ امنيتي نمي داد؟ و قبل از صدام هم، در ايران حكومت 
پهلوي بر سر كار بود و ... اما حاكماني هم در ايران بودند كه مردم را تشويق 
به پياده روي اربعين مي كردند و خود هم پيش قدم مي شدند و ان شاءالله 

جناب استاد در مطالعه دوران آل بويه و صفويه نمونه هاي آن را ديده اند. 
روشن است البته كه وضعيت زندگي مردم در قديم جوري نبوده كه همه 
بتوانند به سفر كربلا بروند و ... آيا همه  اينها را ما بايد براي استاد علوم سياسي 
شرح دهيم؟ قسمت بعدي توئيت او مي گويد: »البته با تشويق و حمايت 
تمام و كمال نظام. « متعجب مي شويم كه امثال ايشان مگر چه مشكلي 
با مناسك ديني و مذهبي مردم دارند كه با حمايت نظام از آن مخالفت 
مي كنند؟! حكومت اسلامي تشكيل شد تا مردم براي اعمال ديني شان 
دست بازتري داشته باشند و حكومت حامي اجرا و اعمال مناسك مذهبي 
باشد، وگرنه شاهنشاهي 2500 ساله بود ديگر! يعني مي شود يك استاد 
علوم سياسي اين موارد را نداند؟! و بدتر آنكه چرا روشنفكري از مردم جا 
مانده است؟ شايد فكر مي كند مترقي تر است و پيش روتر، اما واقعيت آن 

است كه مردم پيش مي روند و روشنفكرها زيادي در عقب مانده اند. 
مشكل فقط صادق زيباكلام نيست؛ جلايي پور هم فعال سياسي ديگري 
است كه زخم طعنه اش به وضعيت مالي زائران ايراني اباعبدالله عليه السلام 
و كنايه هاي نازيبايش به مردمي كه براي پياده روي اربعين رفتند، هميشه 
تازه خواهد ماند. طعنه ش��هيندخت مولاوردي هم به ريخته شدن زباله 
در جايي كه س��طلي در كار نبود، جنجال ديگري برپا كرد. اين شبهه ها 
را هم همچون توئيت زيباكلام مي توان جواب داد، اما آيا جالب نيست كه 
اين هر سه در يك طيف سياسي قرار دارند؟ رسانه هاي همسو با همين 
طيف هم كه بعضاً براي يك تجمع 20 نفره هياهو به پا مي كنند، اين تجمع 
چند ميليوني را ساده و بدون آنكه رويداد خاصي تلقي شود، بازتاب دادند؛ 
تازه اگر سانسور نكرده باش��ند! و همه اين موارد در كنار هم، اين سؤال را 
ايجاد مي كند كه چرا زير سؤال بردن و تخطئه مناسك محرم و به ويژه در 
سال هاي اخير پياده روي اربعين، يا ناديده گرفتن حضور مردم فقط در 

رسانه هاي اين طيف خاص ديده مي شود؟
آنها خود را از اين جمع جدا مي بينند و همين سؤال است كه چرا بايد ميان خود 
و مردمي كه مقيد به مناسك مذهبي هستند، فاصله ببينند و با غيريت سازي از 
طريق طعنه ها و تخطئه ها و نقدهاي نابجا اين فاصله را بيشتر كنند؟ عزاداري 
امام حسين عليه السلام يا پياده روي اربعين متعلق به هيچ جناح سياسي اي 
نيست و صاحب آن مردم هس��تند، چرا اصرار دارند ميان خود و مردم ديوار 
بكشند؟ چطور پاي كنسرت و سينما كه وسط مي آيد، اين افراد هيچ نقدي 
ندارند و تمام قد و بي قيد و شرط حمايت مي كنند، اما مقابل زائران اباعبدالله 
حس روشنفكري شان گل مي كند؟ اين مردمي كه امروز طعنه مي شنوند و 
ارزش زيارتشان زير سؤال مي رود، هم آناني هستند كه در روزهاي منتهي 
به انتخابات، امثال زيباكلام ش��هر به شهر براي تشويق ش��ان به حضور در 
پاي صندوق رأي و خصوصاً رأي دادن به كانديداي مورد حمايت خودشان 
سفر مي كنند. مردم خوب و مردم بد هم مگر داريم؟ و بعد اينكه چطور اگر 
تشويق هاي حكومتي براي شركت در انتخابات باشد، خوب است و اگر پوشش 
پياده روي ميليوني اربعين باشد، زير سؤال است؟ حكومت اسلامي اگر هم 
حامي و مشوق حضور مردم در مراسم هاي ديني است، طبق اصل سوم قانون 
اساسي جمهوري اسلامي ايران فقط طبق وظيفه اش عمل كرده است و لاغير. 
يقيناً خيلي از مردمي كه به پياده روي اربعين رفته اند، ارديبهشت امسال به 
حسن روحاني رأي داده اند، اما بسياري افراد در ميان اصلاح طلبان هستند 
كه مي خواهند با حكومتي جلوه دادن مناسك ديني، اين عده را محصور در 
يك نگاه سياسي خاص ببينند و نگذارند وحدت در سايه دين، تفرقه هايي را 
كه سياسي كاري اهل سياست ايجاد كرده، كمرنگ كند. هويت سازي از راه 
جداسازي خود از ديگران و تخطئه باورهاي عمومي، مسير خوبي براي گرفتن 
ژست روشنفكري نيست. كاش اهل سياست اجازه دهند اين باورهاي ديني 
براي مردم باقي بماند و مخلوط جدل هاي سياسي بر مبناي منافع حزبي و 

اداهاي روشنفكري نشود. 

سفير پيشين ايران در لبنان: 
امريكا براي فروش سلاح

 بحران هاي مصنوعي مي سازد
سفير پيشين ايران در لبنان با اشاره به تحولات اخير در اين كشور 
و تلاش عربس�تان براي فش�ار به حزب الله و اي�ران از طريق ناامن 
كردن لبنان، گفت: اين يك طرح ناپخته بود كه عربس�تان درصدد 
اج�راي آن بود ول�ي چون از ط�رف يك ف�رد ناپخته اجرا مي ش�د 
به مانند ديگر طرح هاي اخير عربس�تان به شكس�ت منجر ش�د. 
احمد دستمال چيان در گفت وگو با ايسنا با بيان اينكه اين طرح در نطفه 
شكست خورد، اظهار كرد: عربستاني ها به دنبال اين بودند كه حريري را بر اثر 
فشار مجبور به استعفا از نخست وزيري كنند و از اين طريق يكسري بي ثباتي 
و ناامني در داخل لبنان ايجاد و گروه هاي مختلف لبناني را با يكديگر درگير 
كنند، چنانكه اين درگيري ها به يك جنگ داخلي منجر شود. وي افزود: در 
نتيجه اين جنگ داخلي عربستان مي خواست وارد مداخله در اين بحران 
شود، به نحوي كه محور مقاومت را تحت فش��ار قرار دهد و از طرف ديگر 
امريكا نيز تحريم هايش را عليه حزب الله تشديد كند ولي به خاطر نحوه عمل 

عربستان اين طرح سعودي- صهيونيستي شكست خورد. 
اين كارشناس مسائل خاورميانه با تأكيد بر اينكه به نظر مي رسد امريكايي ها 
متوجه تبعات ناامني در لبنان شده اند و مي دانند كه اگر در لبنان بي ثباتي 
ايجاد ش��ود بر كل منطقه تأثيرگ��ذار خواهد بود، در بخ��ش ديگري از 
صحبت هاي خود در مورد نقش قدرت هاي فرامنطقه اي در ايجاد بحران 
در منطقه خاورميانه، تصريح كرد: از گذشته قدرت هاي بزرگ، به خصوص 
امريكا به دنبال ايجاد بحران هاي واقعي و مصنوعي در كشورهاي خاورميانه 
بوده تا بتواند مقادير زيادي سلاح به اين كشورها بفروشد و در مقابل از آنها 
دلارهاي نفتي دريافت كند. كاردار پيشين ايران در عربستان با بيان اينكه 
متأسفانه بعد از روي كار آمدن ترامپ اين روند تشديد شده است، افزود: اين 
رئيس جمهور تاجرمسلك دنبال اين است كه با ايجاد بحران هاي مصنوعي 
زمينه را براي انعقاد قراردادهاي تسليحاتي كلان با كشورهاي اين منطقه 
فراهم كند. كما اينكه در جريان سفر خود به رياض قرارداد هنگفتي را با 
سعودي ها به امضا رساند و بعد از ايجاد اختلاف بين عربستان و قطر قرارداد 
كلان ديگري را نيز با دوحه به امضا رس��اند. وي افزود: متأسفانه برخي از 
كشورهاي منطقه به جاي اينكه با يكديگر همدلي و همراهي داشته باشند 
بر طبل اختلافات مي كوبند و عربستان نيز سردمدار اين اختلافات است و 

ثبات خود را در ايجاد ناامني و بحران در منطقه مي بيند. 

كبري آسوپاردكتر يدالله جواني 

    خبر یک     

      احزاب 
 پس از ديدار با جامعه روحانيت مبارز 

حاجي: روحاني بايد با اصلاح طلبان ديدار داشته باشد!
در ادام�ه پيغام و پس�غام هاي پي�دا و پنهان 
اصلاح طلبان به روحاني، كه عمدتاً با رويكرد 
سهم خواهي از وي صورت مي گيرد، يك فعال 
اصلاح طلب تلويحاً از اينكه روحاني با جامعه 
روحانيت دي�دار كرده اما پاس�خي به دعوت 
مجم�ع روحانيون نداده اس�ت، انتق�اد كرد. 
مرتضي حاجي، وزير دولت اصلاحات در گفت وگو 
با ايلنا، در خصوص ديدار روحان��ي با جناح ها و 
جريان هاي سياسي كش��ور عنوان كرد: شوراي 
عالي سياست گذاري حدود سه ماه پيش با آقاي 
روحاني جلسه داشت كه در آن جا صحبت هايي 
مطرح شد، قرار بر اين ش��د جلسات تكرار شود. 

اصلاح طلب��ان مخال��ف اينك��ه رئيس جمهور با 
ديگر جناح هاي سياسي مراوده وگفت وگو ديدار 
داش��ته باش��د نيس��تند؛ هنگامي كه قرار است 
رئيس جمهور كل كشور را اداره كند، بايد با همه 

جريان ها ارتباط داشته باشد. 
مديرعامل روزنامه همش��هري با اشاره به ديدار 
جامعه روحانيت با رئيس جمهور ادامه داد: هيچ 
ايرادي ندارد رئيس جمهور از نظرات جناح هاي 
مختلف سياسي اس��تفاده كند و اگر واقع بينانه 
به مس��ائل نگاه كنيم، بايد خوشحال هم باشيم 
كه آقاي روحاني با جامعه روحانيت ديدار كرده 
اس��ت، البته او بايد با جمع هاي ديگر هم ديدار 

داش��ته باش��د اما نبايد صرفاً با يك طرف باشد 
يعني بايد با اصلاح طلبان هم چنين ديدارهاي را 
بگذارند.  اين اظهار نظر در حالي است كه تلاش 
براي ديدار رئيس جمهور ب��ا مجمع روحانيون 
مبارز تاكنون به نتيجه نرسيده و گفته مي شود، 
روحاني مايل نيست اين ديدار به صورت رسمي 
در نهاد رياس��ت جمهوري برگزار ش��ود، بلكه 
ترجي��ح مي دهد در قال��ب يك گع��ده و ديدار 

غيررسمي انجام شود. 
حاجي در اين گفت وگو تأكيد كرده اس��ت: بايد 
باب گفت وگو باز ش��ود، آق��اي روحاني و دولت 
اين ديداره��ا را منحصر به اصولگراي��ان نكنند 

يعني اين نش��ود كه هركدام از اي��ن جناح ها با 
رئيس جمه��ور بخواهند ديدار كنن��د. معتقدم 
چكيده اي از دولت بايد تعيين شود و با جناح هاي 
مختلف به گفت و گو بپردازند و هنگامي كه نياز 
به تصميم گيري مقام عالي اس��ت رئيس جمهور 

حضور پيدا كند.
حاجي خاطر نش��ان كرد: اينكه شما هر سه ماه 
يك بار ديدار داش��ته باش��ي اما خروجي تازه اي 
بيرون نيايد به چه دردي مي خورد؟ هنگامي بايد 
با رئيس قوه مجريه ديدار كرد كه جمع بندي هاي 
نهايي ش��ده و نياز ب��ه تصميم گي��ري يك مقام 

عالي است. 

اگر روزي در بخش�ي از حاكميت و خصوصاً دولت، بودند كس�اني كه با 
صراحت از خوش بين�ي با غرب و به خص�وص مذاكره با امريكا س�خن 
مي گفتن�د، امروز اما كمتر كس�ي را مي ت�وان پيدا كرد ك�ه از غيرقابل 
اعتماد بودن امريكا نگويد، حتي خوش باوران ه�م اكنون ابايي ندارند 
از اينكه بگويند، امري�كا ديگر قابل اعتماد نيس�ت. بنابراين اگر برجام 
هيچ دستاوردي نداشته باش�د، همين كه غرب باوران را به اين واقعيت 
رساند كه امريكا غيرقابل اعتماد نيس�ت، خود يك » دستاورد بزرگ« 

به حس�اب مي آيد. ش�ايد با درك صحي�ح از اين واقعيت ب�ود كه رهبر 
معظم انقلاب 11 مرداد 95 و تنها شش ماه پس از اجراي برجام، در ديدار 
اقش�ار مختلف مردم تصريح كردند: بر جام، به عن�وان يك تجربه، بي 
نتيجه بودن مذاكره با امريكايي ها، بدعهدي آنها و ضرورت بي اعتمادي 
به وعده ه�اي امريكا را ب�ار ديگر ثابت كرد و نش�ان داد راه پيش�رفت 
كش�ور و بهبود وضع زندگي مردم، توجه به داخل اس�ت نه دش�مناني 
كه مدام در منطق�ه و جهان در حال مانع تراش�ي براي ايران هس�تند. 


